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ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti více jak 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz | Tel.: +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m2

• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce

EFI SPA Hotel
člen e-Finance Group

DVOULETÉ DLUHOPISY
S ROČNÍM ÚROKEM 8 %

DLUHOPISY
E-FINANCE
S VYSOKÝM VÝNOSEM

Skupina e-Finance, a.s., více jak 20 let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.

8 %

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 8 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Dvouleté dluhopisy jsou vydá-
vány na období od dvou do tří
let



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

PRAHA
Pátek, 6. května 2022
Č. 87, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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FASHION WEEKEND
V METROPOLI

14.–15. 5.
www.metropole .cz

E V E R YDAY

fashion

VĚRA ČÁSLAVSKÁ. ŽIVOT
I SPORTOVNÍ KARIÉRA
PRAŽSKÁ VÝSTAVA U PŘÍLEŽITOSTI NEDOŽITÝCH 80. NAROZENIN STRANA 21

Svátek slaví: Radoslav

Výročí
Položením věnců a květin
u Památníku 2. pěší divize
začaly včera v Plzni oslavy
77. výročí konce války. Na
Slavnosti svobody, které
potrvají do neděle, přijeli
tři američtí a dva belgičtí
veteráni, kteří v roce 1945
osvobozovali město. To je
teď vyzdobeno portréty
osvoboditelů (na snímku).
Výročí 77 let od Pražského
povstání i konce druhé svě-
tové války si připomněla
také další česká města.
Hlavní pietní akt se tradič-
ně uskutečnil u historické
budovy Českého rozhlasu
v Praze, u níž se vedly
v květnu roku 1945 jedny
z nejtěžších bojů. ČTK

Čerstvému penzistovi
už ani milion nestačí
Odchod do důchodu. Naspořené peníze sráží inflace. Odborníci na finance. Potřebnou částku si netroufají
stanovit. Rada. Průběžné zhodnocení peněz. Kryptoměny. Důvěřuje jim třetina lidí do 26 let věku STRANA 10

inzerce

„Praha může
inspirovat“
„Nejlákavější na práci
architekta a nejdůležitější
na architektuře je určitě
skutečnost, že reálně
ovlivňuje životy lidí,“ tvrdí
Jana Mastíková ze studia
Loxia, která je autorkou
radnice Prahy 12. STRANY 2, 3

Češi vyhráli
nad Švédy 2:1
Čeští hokejisté při vstupu
do Švédských her porazili
Švédy. Skórovali David
Sklenička a Jakub Vrána,
Seveřané snížili 19 vteřin
před koncem. STRANA 21
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Nejdůležitější na architektu-
ře a to nejlákavější na práci
architekta je skutečnost, že
reálně ovlivňuje životy lidí.
Když architekt odvede svou
práci dobře, přinese tím záro-
veň něco pozitivního do veřej-
ného prostoru na dlouhá de-
setiletí. Tato tvrzení vyšla
z úst Jany Mastíkové ze stu-
dia Loxia, která je autorkou
například nové radnice pro
dvanáctou pražskou část, tak-
zvaných kostek cukru. V roz-
hovoru pro deník Metro jsme
rozebrali kvalitu onoho veřej-
ného prostoru. Ten je velmi
často zanedbaný a neplní svo-
ji funkci. Problémem je podle
Mastíkové fakt, že je to ovliv-
něno politiky. Ti si hází klac-
ky pod nohy a projekty se ne-
dokončují.

Jak se dá veřejný prostor
definovat? Co vše do něj
patří?
Je to vlastně jednodušší,

než se na první pohled může
zdát. Než dojedu ráno do prá-
ce, tak vše, co míjím kolem
sebe, je veřejný prostor. Uli-
ce, tramvajová zastávka, ves-
tibul metra, park, přes který
prochází lidé, ale i plácek
mezi domy, kde dům chybí.
To všechno namě jako obyva-
tele má dobře působit a měs-
to by mělo dbát na to, aby to
tak bylo. Ráda ho přirovná-
vám k výkladní skříni každé-
ho města.

Mohla byste uvést příklad
nějakého perfektně fungu-
jícího veřejného prostoru
v hlavnímměstě?
Vždy si musíme říct, co

od danéhomísta chceme. Jest-

li je cílem to, aby tam lidé re-
laxovali, potkávali se, nebo
jím jen procházeli. Velký po-
sun v Praze vidím například
na náplavkách, které byly
dlouho opomíjené, ale tím,
jak se zrekonstruovaly kobky
a konají se tam často akce, je
to místo živější, kultivovaně
dokončené, velmi společen-
ské, a přitom se tam dá i spor-
tovat nebo venčit psa. Na dru-
hou stranu právě ve sportová-
ní na nábřeží vidím ještě vel-
ké mezery. Sama ráda běhám
zHolešovic na Výtoň a cestou
mě vyruší řada překážek, kři-
žovatek a lidí. Kdyby bylo
celé nábřeží propojené jed-
nou stezkou, bylo by to doko-
nalé.

Zaostává v tomto směru
Praha řekněme třeba
za Brnem?
Co se týče porovnání s Br-

nem, i na příkladu náplavek
lze ukázat, že je to přesně na-
opak. Brno by se mohlo Pra-
hou inspirovat, a to napří-
klad právě ve využití nápla-
vek. Protékají tam dvě řeky,
jejichž potenciál veměstě vů-
bec není využitý.

Která pražská čtvrť by si
zasloužila pár změn?
Jak už jsem nastínila, líbila

by se mi stezka podél celé Vl-
tavy. Nemusela by to být dra-
há velkorysá promenáda, sta-
čilo by, kdyby se tamdalo bez-
pečně a plynule pohybovat.
Každý má jistě kolem svého
domu nějaká místa, která by
zasloužila renovaci. Praha je
v tomto velmi vrstevnatá,
každá část má jiný charakter,
takže nelze generalizovat. Ne-

rada bych proto jmenovala
jen jednu část.

Jaký veřejný prostor je
v Praze v zoufalém stavu
a zasloužil by si renovaci?
Nedávno jsem procházela

Václavským náměstím a ráda
bych podpořila záměry jeho
renovace, na kterou je zpraco-
vaná velmi slibná studie. Ale
místo samo už lidmi ožívá,
udělalomi radost, že jsem za-
hlédla mnoho lidí sedět na
schodech u muzea. Je dobře,
že dole již nejezdí auta. Na-
opakmi vadí, že mezi sochou
sv. Václava a muzeem je tří-
proudová magistrála, ale to
už je složitější problém s ješ-
tě složitějším řešením.

V dnešní době jsou disku-
tována ekologická téma-
ta. Jak se ekologie a udrži-
telnost projevují v archi-
tektuře a stavebnictví?
Já tento trend samozřejmě

vítám a podporuji. Obecně je

dobře, že se udržitelnost
řeší, protože zdroje nejsou
nevyčerpatelné, a když se
k nim budeme chovat sobec-
ky, není to odpovědný pří-
stup. Na druhou stranu ne-
mám ráda nálepkování
v tom smyslu, že když je
něco označeno za ekologic-
ké, tak je to automaticky
hned lepší. Často se na to eko-
logické muselo vynaložit ješ-
tě více úsilí, energie a pro-
středků, než je běžné, a cel-
ková ekologie je pryč. Udrži-
telnost promě jako pro archi-
tektku také znamená recyk-
laci území. Je přece mnohem
lepší přestavět nefunkční
brownfield než zabrat nový
kus krajiny. Mám proto vel-
kou radost, že se tomu tak
děje na místech, jako je Ná-
kladové nádraží Žižkov, Ro-
hanské nábřeží, nebo ve Vy-
sočanech. Na všech těchto
místech jako architekti a pro-
jektanti pracujeme, a to mě
velice naplňuje.

Setkala jste se v poslední
době se zelenou stavbou,
která nebyla podle vás prá-
vě nejchytřeji řešená?
Vnímám teď trend každou

novou studii doplňovat ob-
rovským množstvím zeleně
na střechách a přidávat
k tomu schémata, jak se to
celé udržuje pomocí toho, že
občas zaprší a zasvítí slunce.
Není to tak, že bych neměla
ráda zeleň, naopak, ale jeli-
kož se ve studiu Loxia věnuje-
me i zahradní architektuře,
tak vím, že něco zasadit je
jen polovina úspěchu. Důleži-
té je se o to umět starat. A to
často stojí nemalé peníze jak
v technologii, tak ve zdro-
jích, tak v lidské síle. V tom je
to s domy jednodušší, ty se po-
staví a vydrží dlouhou dobu
i bez nákladné údržby. I když
pro laika mohou tyto studie
působit ekologicky z důvodu,
že jsou zelené, z pohledu bu-
doucích nákladů na údržbu
vůbec udržitelné nejsou.

Jana Mastíková

inzerce

RezidenceModřanka

„ARCHITEKTŮM CHYBÍ ODVAH
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Studio Loxia, ve kterém
působíte jako hlavní archi-
tektka, je autorem nové
radnice Prahy 12. Jak se na
tuto stavbu díváte s urči-
tým časovým odstupem?

Stále, když se na naši mod-
řanskou radnici dívám, cítím
hrdost na práci celého týmu.
Dokázali jsme ji navrhnout,
vyprojektovat a postavit v re-
kordním čase a dodrželi jsme
přitom rozpočet, což je zvláš-
tě v dnešní době téměř nad-

lidský výkon. Jsem šťastná, že
se nám v koncepci podařilo
udržet věci, na kterých sku-
tečně záleží. Nicméně si mys-
lím, že například interiér
mohl být vzdušnější. Stačilo
by použít víc transparent-
níchmateriálů, které jsou ale
dražší. Interiér je však něco,
co se každých patnáct dvacet
let mění a co se relativně jed-
noduše předělá, čemuž je sa-
mozřejmě budova radnice
uzpůsobena.

Původně jste pro radnici
vyprojektovali parkoviště
pro návštěvníky úřadu.
Řidiči tu ale často parkují
v režimu P+R. Nevadí
vám to?
Modřany jsou rozlehlou

čtvrtí, kde se mnoho lidí po-
hybuje především autem. Pro-
to si myslím, že před radnicí
musí být kde zaparkovat,
a proto je tam od nás navrže-
no parkoviště. O režimu
a tamních pravidlech my
jako architekti ale nerozho-
dujeme.

Světlá fasáda budovy je už
také trochu špinavější,
než původně byla...

Že se fasády domů ve měs-
tě špiní, je normální jev, se
kterým počítáme i u modřan-
ské radnice. Kolem radnice
jezdím docela často a přijde
mi stále krásná a důstojná. Po-
dívejte se na města, jako je
Řím či Barcelona, tam to vů-
bec neřeší – a jak jsou krásná!

Jak se díváte na aktuální
situaci na trhu s bydlením
v Praze a jak se podle vaše-
homínění bude vyvíjet?

Situace je komplikovaná,
protože poptávka roste a na-
bídka na to nestíhá svým růs-
tem adekvátně reagovat. Čás-
tečně za to ale můžeme i my
sami jako společnost. Když
někde představuji nový rezi-
denční projekt, je mezi lidmi
stále slyšet velký a silný hlas
odporu proti výstavbě. Ti
lidé, kteří jsou často proti, to
dělají ale jen ze svého subjek-
tivního pohledu, a proto by-
chom si každý, kdo lamentu-
jeme nad cenami bytů, měli
sáhnout do svědomí. Pokud
budeme vše blokovat, další
generace to bude mít ještě
složitější a může se stát, že
odejde jinam. A to by žádná
vyspělá společnost neměla ni-
kdy dopustit.

Co z pohledu architektky
Praze nejvíce chybí?
Odvaha a touha se odvázat

a některé věci si prostě zvo-
lit, postavit se za ně a změnit
je. Například přestavět
brownfieldy, vystavět domy
nad stanicemimetra nebo do-
plnit stávající sídliště tam,
kde je to možné. Je to podob-
né jako v přírodě – pokud se

nějaká věc nerozvíjí, neroz-
množuje se a neexpanduje,
časem umře.

Ve studiu dáváte příleži-
tost mladé generaci archi-
tektů. Jak vidíte budouc-
nost české architektury?
Snažíme se dávat příleži-

tost každému, kdo má talent,
nadšení a zápal. Jsme optimis-
té a hledáme lidi, kteří vědí,
že mají dlouhou cestu před
sebou, ale jsou ochotní něco
obětovat a za to získat krásný
pocit z toho, že mohou pro
společnost něco vytvořit.
Máme ale pocit, že tohle je
něco, co se z mladé generace
vytrácí, ta touha „se kous-
nout“, něco se naučit a něco
díky tomudokázat. Což ale ni-
kdy nejde bez tvrdé práce.

A jak se k vám na stáž
mohu přihlásit?
Není nic jednoduššího než

nám napsat e-mail. Architek-
tura a projektování jsou bá-
ječné!

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Nová modřanská radnice 3x LOXIA

A NĚKTERÉ VĚCI ZMĚNIT“

inzerce
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Vydry severoamerické patří
ke stálicím pražské zoo. Čas-
to je však návštěvníci mylně
označují za zástupce tuzem-
ské fauny. Opak je pravdou.
Zoo Praha nechová „naše“ vy-
dry říční, nýbrž jejich americ-
ké příbuzné – jak ostatně na-
povídá i jejich druhový ná-
zev. Čerstvě rekonstruovaný

výběh nyní obývá sameček
Cory a jeho družka Tara. Tor-
pédovitý plavecký um dvoji-
ce šelem lze zpravidla pozoro-
vat hned ráno nebo později
odpoledne.

PETR
HAMERNÍK
Zoo Praha

Zákaz vjezdu
ke klánovickým
školám začne
platit 16. května.

Ranní scéna před školou
v pražských Klánovicích je
každý den stejná. Mezi půl os-
mou a osmou vznikne ve Sla-

větínské ulici menší doprav-
ní kolaps. „Nebezpečná situa-
ce pro děti, které jdou do ško-
ly. Je zázrak, že se dosud niko-
mu nic vážného nestalo. Dů-
vodem zácpy, v níž stávají
i autobusy MHD, je několik
desítek aut rodičů jedoucích
směrem od Šestajovic, kteří
vezou děti do školy a snaží se
zahnout do ulice V Soudním.
A celé Klánovice stojí,“ popi-

suje nawebuměstské části ta-
jemník klánovické radnice
Petr Vilgus.
Radnice se proto před něko-

lika dny rozhodla k netradič-
nímukroku. V ulicích V Soud-
ním a Smržovská, které hlav-
ní tah křižují, bude zaveden
dočasný zákaz vjezdu. Do těs-
né blízkosti dvojice budov zá-
kladní školy se ve všední dny
od 7.30 do 8 hodin auta nedo-

stanou. „Ulice budou uzavře-
né jednak značením, jednak
fyzickou zábranou, to je do-
pravními kužely,“ uvádějí zá-
stupci radnice na svém webu
a dodávají, že test funkčnosti
tohoto opatření bude probí-
hat do konce školního roku.
Po ukončení pilotního projek-
tu takzvané Školní ulice bude
projekt vyhodnocen a dojde
k rozhodnutí, zda je řešení
pro městskou část vhodné.
Klánovice nevymyslely nic

nového. Jak přiznávají sami
radní, jde vlastně o oprášený
projekt BESIP, který funguje
obdobně například u souse-
dů v Horních Počernicích.
Školní ulici avizovala kláno-
vická radnice již loni. Musela
ale nejprve projednat záměr
s dopravními odborníky a za-
nést také připomínky od
místních obyvatel. O schvalo-
vacím procesu na příslušném
úřadě v Praze 21 a u policie
nemluvě.
Nejen z diskusí na Face-

booku je však patrné, že
místní novému opatření již
nyní příliš nefandí. Jakýmsi
neoficiálním mluvčím kriti-
ků „zrušenímamataxi“ v Klá-
novicích se stal opoziční za-
stupitel Petr Šafránek. Toho
naštvalo, že úřad městské
části nepublikoval konkrét-
ní čísla, která by odůvodnila
umístit do ulic zákazy.
Na dvě rána si tedy sedl před
školu a počítal děti. „Celkem

mamataxi v inkriminova-
nou dobu využilo 117 dětí
z celkového počtu 630. Reál-
ně jich bude trochu víc, pro-
tože z některých aut vyska-
kují dvě až tři děti. Nechá-
vám na úvaze každého, zda
situace je tak kritická, aby
vyžadovala tak radikální ře-
šení, a zda se tím problémy
jen nepřesunou jinam,“ ko-
mentuje ve facebookové sku-
pině Vivat Klánovice Šafrá-
nek a dodává: „Každé dítě,
které chodí do školy pěšky
nebo jezdí na kole či koloběž-
ce, je potenciálně ohroženo.
Zákaz vjezdu do školních
ulic to nevyřeší, spíše zhorší
bezpečnost všech dětí v oko-
lí, kam se doprava přesune.“
Zda je projekt Školní ulice

pro Klánovice tím správným
krokem, se ukáže již za něko-
lik dní. Poprvé se ulice uza-
vřou v pondělí 16. května. Ini-
ciativa neuvolněného člena
zastupitelstva Petra Šafránka
si však získala již nyní množ-
ství příznivců.
Pokud také vy rádi počítáte

a máte nějaké hodnotné po-
znatky o dění v hlavnímměs-
tě, podělte se o ně s naší re-
dakcí. Napište mi na e-mail,
který najdete níže. Vaše tipy
možná povedou k sepsání
článku v deníku Metro.

www.prodejtojinak.cz

VOLEJTE ZDARMA

800 22 33 88800 22 33 88

JURIS REAL, spol. s r.o.JURIS REAL, spol. s r.o.
Ihned vykoupíme
či zprostředkujeme
prodej rodinného
domu, bytu, chaty.

Vyřešíme
právní vady, dluhy,
exekuce. Okamžitá
výplata zálohy.

Již 23let zkušeností.

Kupte si lístek
a dotkněte se hvězd

www.kulturapodhvezdami.cz
Zadejte kód KPH10 a získejte 10% slevu

BRNO | OSTRAVA | OPOČNO | TŘEBOŇ | ŽĎÁR N. S. | LEDNICE | SYCHROV | KAČINA
KROMĚŘÍŽ | KUKS | BOSKOVICE | STOD | FRÝDEK-MÍSTEK

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Jako
vydra ve vodě

Konec mamataxi? Jen pokus

inzerce
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Řidiči by se v nedě-
li měli vyhnout
okolí Vltavy.

V neděli se poběží tradiční
maraton. A tradičně omezí
automobilovou i tramvajo-
vou dopravu a možnosti par-
kování. „Na trase závodu
a dalších souvisejících komu-
nikacích bude platit zákaz
parkování. Upozorňujeme ři-

diče, aby jej respektovali.
V případě, že vozidla na ko-
munikacích zůstanou, budou
odtažena,“ varoval tiskový
mluvčí magistrátu Vít Hof-
man. Maraton ovlivní provoz
15 tramvajových a pěti auto-
busových linek. Běh se star-
tem i cílem na Staroměst-
ském náměstí je naplánova-
ný od devíti do 16 hodin, ně-
které dopravní regulace ale
budou platit i v době před zá-
vodem a po něm. Trasa se pře-
vážně drží blízko Vltavy, běž-

ce povede na severu až na Li-
beňský most a na jihu na Po-
dolské nábřeží a do Strakonic-
ké ulice. Závod vede ulicemi
Prahy 1, 2, 4, 5, 7 a 8.

Řidiči v některých částech
dne neprojedou třeba po Ro-
hanském, Bubenském, Dvořá-
kově, Smetanově, Janáčkově,
Masarykově, Rašínově a Ho-
řejšímnábřeží nebo po nábře-
žích Ludvíka Svobody a Kapi-
tána Jaroše. Dopravní infor-
mace jsou k dispozici na tele-
fonním čísle 800 165 102. ČTK

Běh omezí auta

V noci na
koloběžku
V sobotu se do Braníku vra-
cí v plné síle závod noční-
ho koloběžkování. Fanouš-
ci tohoto sportu si mohou
zvolit trasu dlouhou deset
kilometrů, ti menší mohou
jet pohodovou dětskou
stezkou s plněním světel-
ných úkolů za doprovodu
rodičů. Více zájemci o akci
najdou na webu nocnikolo-
bezkovani.cz. ARCHIV

Nový kruháč
u Obecního domu
U Prašné brány a Obecní-
ho domu v Praze 1 vznikl
nový kruhový objezd. Ten
zde bude místo křižovat-
ky, která spojuje ulice
U Prašné brány a Na Příko-
pě. Umístění kruhového
objezdu někteří lidé kriti-
zují, protože se nachází
u významného prostran-
ství. Jiní ho vítají hlavně
kvůli tomu, že je křižovat-
ka nepřehledná.

Rekonstrukce
krematoria
Strašnické krematorium
je svojí rozlohou největší
a zároveň jednou z nejstar-
ších staveb svého druhu
v Evropě. I díky tomu je
od roku 1958 zapsáno
v seznamu nemovitých
kulturních památek. Roč-
ně se zde uskuteční až pět
tisíc kremací a 2300 smu-
tečních obřadů. Letos čeká
krematorium začátek vel-
ké rekonstrukce. iDNES.cz

Pražský dopravní podnik se
chystá vypsatmezinárodní ar-
chitektonickou soutěž na la-
novku, která má v budoucnu
propojit Podbabu s Bohnice-
mi. Výsledek by měl být
známv srpnu. Lanovkamá za-
jistit přímé propojení mezi
Prahou 8 a Prahou 6 do doby,
než vznikne plánovaná tram-
vajová trať.

Soutěž má určit podobu tří
stanic a pěti podpěr plánova-
né trati. „Dosud bylo jasné,

pouze kudy lanovka povede,
jak vysoko nad Vltavou a teré-
nem bude projíždět, ale to,
jak bude celá stavba esteticky
působit na okolí, zjistíme až
nyní,“ řekl náměstek primá-
tora pro dopravu Adam
Scheinherr.
Do poroty zasednou reno-

movaná architektonická stu-
dia z Nizozemska, Německa
a Česka a také zástupci DPP,
města a dotčených měst-
ských částí. ČTK

Krátce

Lanovka. Soutěž
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Zůstala sama, pomohli jí
Tři velmi malá čapí mláďata zachránili hasiči a pracovníci
plzeňské záchranné stanice živočichů ve Šťáhlavech
na Plzeňsku. Přišla o otce a samice by je sama nedokáza-
la vychovat. ZÁCHRANNÁ STANICE ŽIVOČICHŮ PLZEŇ

Tornádo. Jednali
jako hrdinové
Za záchranu pěti tonou-
cích, za pomoc při torná-
du nebo za dlouhotrvající
resuscitaci byli jednotlivci
i profesionální týmy oce-
něni Zlatými záchranář-
skými kříži. Ocenění jim
předal na Pražském hradě
prezident Miloš Zeman.

Hypotéky zdraží
Bankovní rada České ná-
rodní banky zvýšila zá-
kladní úrokovou sazbu
o 0,75 procentního bodu –
na 5,75 procenta. Důvo-
dem zvyšování sazeb je na-
dále rostoucí inflace umoc-
něná válkou na Ukrajině
a snaha centrální banky
tlumit inflační očekávání,
tedy že inflace nadále

rychle poroste. Pro Čechy
to znamená další zdražení
hypoték.

Žhář u Mynáře?
Vyšetřovatelé mají pode-
zření, že hospodu v Osvěti-
manech, kterou vlastní fir-
ma kancléře Vratislava My-
náře, někdo zapálil úmysl-
ně. Ve věci dosud nebyl ni-
kdo obviněn. ČTK

Exministr zdravotnictví
na Rádiu Impuls řekl, že ho
přemlouvají k tomu, aby kan-
didoval na prezidenta. V pořa-
du Impulsy Honzy Benešov-
ského ale neprozradil, kdo
konkrétně ho k takovému
kroku ponouká. „Jsou to růz-
ní lidé včetně politiků,“ řekl
k tomu. Nicméně uvedl, že
kandidatura na Hrad je

pro něj zatím uzavřená věc.
„Nevím, co se bude dít za pár
měsíců, ale teď o tom neuva-
žuju. Nevím, co by se muselo
stát,“ uvedl. Ve vysílání byla
také řeč o konci covidových
omezení. Řekl, že covid testy
při cestování do ciziny ztrácí
smysl. Nákaza ale podle něj
nezmizela a pravděpodobně
se vrátí na podzim. MET

Státní zástupce Jiří Pražák
trvá na přísnějším potrestání
bývalého středočeského
hejtmana Davida Ratha v tak-
zvané druhé větvi jeho ko-
rupční kauzy. Osmiletý trest,
který Rathovi uložil prvoin-
stanční soud, považuje za ne-
dostatečný. Žalobce odkázal
na svůj návrh u hlavního líče-
ní, ve kterém žádal prodlouže-
ní pravomocného sedmileté-
ho trestu z první části kauzy

alespoň o 2,5 roku. Podle Ra-
thových advokátů není třeba
expolitika posílat znovu do vě-
zení. Prvoinstanční Krajský
soud v Praze na konci ledna
2020 uznal bývalého politika
vinným z přijímání úplatků
a manipulace se zakázkami.
Trest z první větve případu
mu prodloužil o rok a peněži-
tý trest navýšil na 18 milionů
korun. V kauze odsoudil také
největší českou stavební spo-

lečnost Metrostav, které ulo-
žil zákaz účasti ve veřejných
zakázkách na tři roky a peně-
žitý trest deset milionů ko-
run. Pražák nyní žádá, aby
kromě Metrostavu uložil od-
volací senát stejný trest záka-
zu účastnit se veřejných zaká-
zek i jeho dceřiné společnosti
Metrostav Infrastructure. Po-
dle něj totiž veškeré zisky fir-
my zůstávají v koncernuMet-
rostav. ČTK

Krátce

inzerce

Prymula na Hrad?
Přemlouvají mě, říká

Rath. Hrozí mu, že se
vrátí zpět do chládku
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Krvežízniví roztoči
číhají ve vysoké trá-
vě, vlhku i lesích.

Radost z teplých jarních dnů
narušuje zvýšená aktivita
klíšťat. Začátek jejich sezony
aprílové počasí sice neobvyk-
le zpomalilo, největší nápor
se očekává už v těchto
dnech. Lékaři opět bijí na po-
plach, aby lidé nepodceňova-
li očkování proti klíšťové en-
cefalitidě. „Proočkovanost
populace v Česku je proti
této nemoci stále velmi níz-
ká. V současné době nedosa-
huje ani dvaceti procent, na
rozdíl například od Rakous-
ka, kde činí přes devadesát
pět procent,“ říká pro server
iDNES.cz primář infekčního
oddělení Slezské nemocnice
v Opavě Petr Kümpel.

Podle dat starých několik
dnů ze serveru Klíště.cz je nej-

větší výskyt klíšťat infikova-
ných encefalitidou v Jihomo-
ravském kraji, nejmenší rizi-
ko nákazy je ve Zlínském kra-
ji. Kromě klíšťové encefaliti-
dy přenášejí klíšťata také ly-
meskou boreliózu, proti níž
očkování není. Pravděpodob-
nost nákazy je nejvyšší v Jiho-
moravském a Olomouckém

kraji, nejnižší hrozbou jsou
klíšťata z Vysočiny a Pardu-
bického kraje. Boreliózou se
mohou nakazit i naši zvířecí
miláčci.

Jak se chránit
Do přírody se doporučuje

nosit světlé a hladké obleče-
ní, na kterém jsou klíšťata

lépe vidět. Vhodné jsou dlou-
hé rukávy i nohavice a vyso-
ké boty. Nejčastěji se klíšťata
přisají v měkkých místech
v podkolenních jamkách,
v podpaží, tříslech, ve vla-
sech nebo za ušima.
Nepřichycené klíště se

může po těle pohybovat i ně-
kolik hodin, proto je vhodné

se po příchodu domů důklad-
ně prohlédnout. Prevenci za-
jistí také repelenty. Podle vý-
zkumů imunoložky Aleny Žá-
kové dokážou odpudit až
96 procent klíšťat.

První pomoc
Jakmile objevíte přisáté

klíště, co nejdříve je vyndej-
te. Nesnažte se je udusit li-
hem, zmrazit nebo vypálit.
Omráčené klíště totiž začne
do ranky zvracet, čímž se roz-
šíření infekce zvyšuje.
Pokud se vám nepodaří od-

stranit celého parazita, ne-
zoufejte. Samotná kusadla ne-
bezpečí nepředstavují, buď
se vydrolí, nebo vyhnisají.
Ranku je vhodné vydezinfiko-
vat a několik dní pozorovat.
Lékaře vyhledejte, bude-li se
zarudnutí zhoršovat.
Velikost klíštěte vám také

pomůže odhadnout dobu při-
sátí. Čím déle byl parazit při-
sátý, tím více riziko infekce
stoupá. VERONIKA REICHELTOVÁ

Klíšťová encefalitida

Zákeřná nemoc s trvalými ná-
sledky, před kterou ochrání
očkování.

● K přenosu encefalitidy
dochází už po dvou hodi-
nách od přisátí klíštěte.

● Lidem nad 50 let hradí očko-
vání zdravotní pojišťovna.

● Po prodělání klíšťové encefa-
litidy vzniká dlouhodobá
imunita v řádu 20 až 30 let.

Klíště vyčkávající na kolemjdoucí oběť RUDE

Sezona klíšťat je zase tady. Na
co si dát pozor a jak se chránit

inzerce
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vodafone

sberatelskykabinet@post.cz

Přijedeme kamkoliv v Čechách i na Moravě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

SBĚRATELSKÝ KABINET
MICHELSKÁ 18, Praha 4

VEŠKERÉ HODINKY VČETNĚ PRIM, TÉŽ NEFUNKČNÍ, I DÍLY
A HODINÁŘSKÉ POZŮSTALOSTI, MINCE,
ODZNAKY, POHLEDNICE, MILITARIE,

ZNÁMKY, KNIHY A ČASOPISY,
VYZNAMENÁNÍ, BANKOVKY, HRAČKY
GRAMODESKY, NÁBYTEK DO R. 1970,
RÁDIA, LAMPY A LUSTRY, UHLÁKY,

SKLO A PORCELÁN, VÁNOČNÍ OZDOBY
A BETLÉMY I PAPÍROVÉ, MAPY,
ANGLIČÁKY, OBRAZY A GRAFIKY,

STARÉ NÁDOBÍ A NÁŘADÍ,
VZDUCHOVKY, ČTYŘLÍSTKY,
STARÉ PŘÍBORY, HRNCE

A KASTROLY, ATP.

NÁVŠTĚVY PO TELEFONICKÉ DOHODĚ 602 229 348

RÁDI VYKOUPÍME:

Sommelier Branko Černý se vínu věnuje přes dvacet let. KV
inzerce

Jaro a léto – to je ideální doba
k pití růžových a šumivých
vín, ať už si je vychutnáváme
při zahradní párty, při grilo-
vání anebo v pohodlí obývá-
ku. Před několika dny také vy-
hlášením výsledků vyvrcholi-
ly dvě velké vinařské soutěže.
Jarovín Rosé zaměřená na rů-
žová vína a klarety a jarní
část projektu Král vín věnova-
ná pro změnu „bublinkám“.
Duší obou soutěží určených
výhradně pro vína domácí
provenience je sommelier
Branko Černý, jehož jsme po-
žádali, aby nás po růžových
vínech trochu provedl. Na ta
šumivá se podíváme příště.

Jak růžová vína vznikají?
Hned na začátku vás mu-

sím opravit. Správně bychom
měli používat výraz rosé, ne-
boť ta růžová jsou jen jednou
podskupinou. Tou druhou
jsou klarety. Růžová vína se
u nás vyrábí výhradně zmod-
rých hroznů, tedy z těch, kte-
ré slouží i k výrobě vín červe-
ných. Modré hrozny se vyzna-
čují, až na pár výjimek zva-
ných barvířky, specifickou
vlastností – veškeré barvivo
je totiž uloženo v tenké vrst-
vě pod slupkou, dužina je bez-
barvá. Chceme-li barvivo pře-
nést do vína, musíme podrce-
né bobulemacerovat ve vlast-

ní šťávě, přičemž přítomné
enzymy barvivo do šťávy vy-
plavují. To u červených vín
trvá několik dnů až několik
měsíců, ale při výrobě rosé
ponecháváme bobulemacero-
vat jen několik hodin. Proto
se vyplavují jen lehké látky,
proto je rosé plné ovoce, kvě-
tin a lehkých tónů jogurtů či
smetany a nenajdeme tu těž-
ké a hluboké tóny vlastní čer-
veným vínům vyrobeným ze
stejných odrůd.

Z jakých odrůd se tedy
rosé vína vyrábějí?
Rosé vína můžeme vyrobit

ze všech modrých odrůd.
U nás je velmi rozšířenou
a populární odrůdou Zweigel-
trebe, na druhém místě zřej-
měModrý Portugal a Frankov-
ka. Velmi atraktivní jsou rosé
z odrůd Cabernet Sauvignon,
Cabernet Moravia a Merlot,
která díky pikantním tónům
ostružinových či černorybí-
zových listů v buketu vynika-
jí při soutěžích nad ostatní-
mi odrůdami. Mají většinou
i vyšší kyselinu, a pokud se
proti ní postaví zbytkový
cukr, jsou to konzumentsky i
degustátorsky vysoce ceněná
vína. Na trhu však najdeme
vína ze všech odrůd – Ruland-
ské modré snadno poznáte
podle cibulové barvy, Svato-
vavřinecké bývá měkčí
a mazlivější, naopak André
přísnější.

Na začátku jste zmiňoval
klarety, jak ty se
od růžových vín liší?
Klaret je vlastně bílé víno

z modrých hroznů, proto se
vyrábí zcela bez nakvášení,
aby nedošlo k uvolnění barvi-
va. Může se vyrábět z odstop-
kovaných hroznů, ale ideální

klaret získáme velmi jem-
ným lisováním celých hroz-
nů. Klarety jsou proto v chuti
ještě útlejší než růžová vína,
většinou v nich dominují
tóny květin či bylinek.

Odborníci prý u rosé vín
rozeznávají velice širokou
škálu barev...
Známý vinař a enolog Jan

Stávek kdysi na vinařské fa-
kultě barvy důkladně zkou-
mal a popisoval a došel k mi-
mořádně široké paletě barev-
ných tónů. Ta se pohybuje
od bílé, šedé či jemně zlatavé
u klaretů přes tělovou či tak-
zvaný tón spařeného vepře
povětšinou u odrůdy Ruland-
skémodré, velkou škálu růžo-
vých tónů s podtóny barvy lo-
sosa či růží. Jedna z uznáva-
ných variant je také barva ko-
roptvího oka – přes sytější
tóny malin až po vyloženě
červené tóny jahod. Vše je pří-
pustné, jen by klaret měl být
skutečně bílý či šedý a barva
by neměla obsahovat hnědé
tóny.

Nedávno jste předsedal
hodnotitelské porotě
na velké soutěži rosé vín,
jaké z toho máte pocity?
Akce se jmenuje Jarovín

Rosé a je to největší soutěž
pro tahle vína u nás. A moje
pocity byly velmi pozitivní.
Celkem jsme hodnotili
297 vzorků a celková úroveň
byla opravdu vysoká. U „růžá-
ků“mě pak velmi potěšilo, že
se zvýšil počet suchých vzor-
ků a že se tedy naši vinaři po-
malu odklánějí od růžových
vín se zbytečně vysokým zbyt-
kovým cukrem.

Kde se naši čtenáři mohou
o těchto „jarních“ vínech
dozvědět více?
Nejlepší je zúčastnit naší

pultové degustace, které po-
řádáme v květnu a červnu po
celém Česku, všechny infor-
mace jsou také nawebovkách
kralvin.cz/dny-v-ruzovem.
A kdo by chtěl studovat vý-
sledky soutěže detailně,
může se podívat na stránky
www.jarovin.cz. HOP

„Mám radost, že naši vinaři už
dělají spíše sušší růžová vína“



Váš specialista pro dílnu, dům a zahradu.

Roztočte to na bauhaus.czRoztočte to na bauhaus.cz
Leze na vás jaro?
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Ke klidnému proži-
tí stáří je dobré,
abyste si k odcho-
du do důchodu na-
spořili milion ko-
run. Takový odhad
platil před deseti
lety. Platí to ještě?

Inflace straší bez ohledu
na věk a sociální vrstvy. Až
namizivý počet obyvatel Čes-
ka se většina z nás obává
toho, jak nám zdražování
ukousne z reálné mzdy
i z úspor.

Peníze „syslí“ ve slamníku
„Zajímavé ale je, že za po-

slední rok vzrostl počet těch,
kteří dávají přednost držení
peněz takzvaně pod polštá-
řem, a to o třetinu – na zhru-
ba třináct procent,“ říká pro

deníkMetro obchodní ředitel
Generali Investment PetrMe-
derly. Vychází z výsledků re-
prezentativního průzkumu
společnosti Instant Research
mezi více než tisícovkou re-
spondentů napříč Českem.
Tyto peníze však v žádné for-
mě nepřinášejí zisk, inflace,
která se nyní blíží oficiálně
ke třinácti procentům, z nich
pouze ukrajuje a snižuje je-
jich hodnotu.
O moc optimističtější ale

není ani pohled na plány, jak
si udržet solidní životní stan-
dard poté, co člověk skončí
s aktivní prací. Jestliže kolem
roku 2010 radili finanční po-
radci, aby měl čerstvý penzis-
ta naspořený milion, nyní
jsou částky vyšší.

Milion a půl stačil
před třemi lety
„Češi nejčastěji věří, že

půjdou do důchodu v 65 le-
tech amají šanci dožít se více
než osmdesátky. Pro penzi by

podle svých představ potřebo-
vali našetřit téměř 1,6 milio-
nu korun,“ radil v roce 2019
Milan Tomášek, ředitel pen-
zijních produktů NN.
Kolik by měla být tato část-

ka letos s ohledem na inflaci,
si Petr Mederly netroufá kon-
krétně stanovit. „Kdybych
nyní začal odkládat své dceři
dejme tomu kolem čtyřiceti
korun denně, za čtyřicet
nebo padesát let by při tako-
vém tempuměla na kontě ko-
lem tři čtvrtě milionu korun,
to by samozřejmě asi na vy-
rovnání životní úrovně nesta-
čilo,“ přiznává obchodní ředi-
tel Generali Investment.

Mladí věří kryptoměnám
Co by rozhodně doporučo-

val, je hledat možnosti, jak
peníze zhodnocovat průběž-
ně. Jak ukázal jeden z nedáv-
ných průzkumů Air Bank, ge-
nerace mezi dvaceti až třiceti
lety si je vědoma, že jejich dů-
chod se jednou bude skládat

jak ze státní penze, tak z něja-
ké dlouhodobé formy spoře-
ní a také z průběžných inves-
tic. Ty se mohou skládat z ne-
movitostí, akcií, ale také elek-
tronických peněz, tedy kryp-
toměn. „Kryptoměnám jako
investici důvěřuje třetina
mladých lidí do 26 let,“ uvádí
Instant Research.

Průzkum také ukázal, že
Češi jsou nejčastěji ochotni
odkládat své peníze přede-
vším na spořicí účty. Chtějí
ale, aby k penězům, které by
jim měly sloužit v dlouhodo-
bějším horizontu, měli pro
případ nouze co nejrychlejší
přístup, pokud možno beze
ztrát. PAVEL HRABICA

inzerce

Drahé tikání

Pomíjivý čas vynáší.

● Slavné hodinky značky
Patek Philippe Nautilus Ref.
5711 se od skončení výroby
(2021) vyšplhaly o 67 %.
V aukci se jedny prodaly
za takřka 5 milionů eur.

● Limitovaná edice hodinek
PRIM Mig-15 stála 129 tisíc
korun. Měsíc po uzavření
prodeje byly v internetové
nabídce až o 15 % dražší.

Penzijní fondy

1/3
V roce 2020 vydělala víc,
než představovala inflace,
jen třetina účastnických pen-
zijních fondů. Ty slouží k do-
plňkovému penzijnímu spoře-
ní. Inflace se pohybovala ko-
lem tří procent. Dva z 31 fon-
dů skončily dokonce s minu-
sových výsledkem. O rok poz-
ději ale některé fondy zhod-
notily investice až o čtvrtinu.
Inflaci porazilo 13 fondů.

Spořit si na důchod? Jedná se
o závod s časem a inflací
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Drahocenný pod-
pis Volodymyra
Zelenského láká
v cyrilici i latince.

Ve Spojených státech jde
do dražby baseballový míček
podepsaný ukrajinským pre-
zidentem Volodymyrem Ze-
lenským. Část výtěžku by
měla jít na pomoc lidem zasa-
ženým válkou na Ukrajině.
Podle prvních předpokladů
se měl míč prodat za 15 tisíc
dolarů, asi 350 tisíc korun,
tato částka však už ale byla
podle bostonského aukčního

domu RR Auction mnohoná-
sobně překonána. Dražba
skončí ve středu 11. května.

Akce vládního poradce
Míček vložil do aukce reno-

movaný sběratel Randy Kap-

lan, který má ve své sbírce
přes pět set kusů podepsa-
ných různými světovými vůd-
ci. Kaplan, který je jedním
z vládních poradců, získává
podepsané míčky díky svým
kontaktům v politických kru-
zích v USA nebo OSN. Jeho
sbírka byla v minulosti vysta-
vena v mnoha muzeích nebo
prezidentských knihovnách
po celé zemi.
„Vzhledem k tomu, co se

teď ve světě děje, má smysl
míček vydražit. Výtěžek by
pak měl pomoci lidem na
Ukrajině,“ řekl Kaplan agen-
tuře AP. „To, co se tam děje,
je ostuda. Láme mi to srdce,
když vidím, jak tam lidé umí-

rají. Jejich podmínky jsou prá-
vě teď katastrofální,“ doplnil
Kaplan, jenž získal první mí-
ček roce 1996 od tehdejšího
prezidenta Billa Clintona.

Bach, Tesla i Einstein
Zelenskyj podepsal míček

černým fixem v září 2019
při návštěvě New Yorku. Pod-
pis je jak v ukrajinské cyrili-
ci, tak v latince. Součástí je
i předávací dopis podepsaný
Volodymyrem Jelčenkem, zá-
stupcem Ukrajiny v OSN.
V aukci jsou také autogramy
a artefakty hudebního sklada-
tele Johanna Sebastiana Ba-
cha nebo vynálezců Nikoly
Tesly a Alberta Einsteina. ČTK

Dražený míček RR

Malý Archie
Právě dnes slaví třetí na-
rozeniny osmé pravnou-
če královny Alžběty II., Ar-
chie. Syn prince Harryho
a Meghan, vévodkyně ze
Sussexu, je již od kolébky
zdrojem kontroverze.
Jeden z členů královské
rodiny byl údajně
znepokojen „tím, jak
tmavá kůže Archieho
může být“. HAL

Kaplan pomůže Ukrajině

Peníze od dárců
Na včerejší mezinárodní
dárcovské konferenci
na pomoc Ukrajině ve Var-
šavě se vybralo 6,5 miliar-
dy dolarů, 152 miliard ko-
run, oznámil polský pre-
miér Mateusz Morawiecki.
Desítkami milionů eur

na humanitární pomoc
přispělo mnoho evrop-
ských zemí včetně Česka,
které přislíbilo dalších
18 milionů eur, 443 milio-
nů korun. Evropská komi-
se pošle 200 milionů eur,
asi pět miliard korun,
informovala agentura
Reuters.

Sníží teplotu vody
Kvůli bojům se zastavil
na Ukrajině provoz v jed-
né z největších tepelných
elektráren v zemi. V Zápo-
rožské tepelné elektrárně
totiž došlo uhlí a kvůli rus-
ké blokádě města Enerho-
dar, u něhož se zařízení

nachází, a zničené infra-
struktuře v okolí ho nelze
na místo dopravit. Staros-
ta města Dmytro Orlov
uvedl, že teplou vodu
bude městu dodávat Zápo-
rožská jaderná elektrárna.
Upozornil, že může dojít
ke snížení teploty vody
o několik stupňů. ČTK

Krátce

inzerce

PROFIMEDIA
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Svatý otec jezdí
Papež František se včera
poprvé objevil na veřej-
nosti na kolečkovém křes-
le. Informovala o tom
agentura AFP. Pětaosmde-
sátiletý papež si již delší
dobu stěžuje na akutní bo-

lesti kolen a tento týden
uvedl, že kvůli tomu není
schopen chůze.

Amadea na Fidži
Úřady včera na Fidži zaba-
vily jachtu ruského oligar-
chy Sulejmana Kerimova

v ceně 300 milionů dola-
rů, 6,9 miliardy korun.
Učinily tak poté, co je o to
požádaly Spojené státy.
Luxusní loď Amadea při-
plula na Fidži minulý mě-
síc po 18denní plavbě přes
Pacifik z Mexika. Poté ji
zadržela policie. ČTK

Krátce

V přísně muslim-
ské zemi nezabírá
ani 80 ran bičem.

Podomácku vyrobený pančo-
vaný alkohol v íránskémměs-
tě Bandar Abbás zabil osm
lidí a 51 dalších skončilo v ne-
mocnici, 30 z nich muselo
podstoupit dialýzu, sdělila
na tiskové konferenci lékař-
ka Fáteme Nourúzianová.

Osm podezřelých
V Íránu jakožto muslimské

zemi je konzumace alkoholu
zakázaná, ale dají se tam se-
hnat nelegálně vyrobené al-

koholické nápoje, podotýká
zpravodajskýweb BBC. Upřes-
ňuje, že íránská policie ozná-
mila zatčení osmi lidí pode-
zřelých z výroby a distribuce
pančovaného alkoholu. Írán-
ský zákon přitom umožňuje
potrestat muslimy za konzu-
maci alkoholu 80 ranami bi-
čem.

Stovky nešťastníků
Úřady v Bandar Abbásu ne-

sdělily, jaká toxická látka
byla v podomácku vyrobe-
ném alkoholu nalezena. BBC
ale upozorňuje, že v posled-
ních letech v Íránu po konzu-
maci alkoholu se smrtícím
množstvím metanolu zemře-
ly stovky lidí.

Užmalá dávka tohoto vyso-
ce škodlivého průmyslového
alkoholu přitom může člově-
ka zabít, oslepit ho nebo mu
přivodit těžké poškození ja-
ter nebo ledvin.

Covidové nesmysly
Přísně muslimský, osmde-

sátimilionový Írán se s otrava-
mimetanolem potýkal přede-
vším před dvěma roky, kdy
propukla koronavirová pan-
demie. Kolovalo mylné pře-
svědčení, že pití či kloktání al-
koholem může chránit před
covidem-19. V dubnu 2020
ministerstvo zdravotnictví
uvedlo, že během tří měsíců
zemřelo na otravu alkoho-
lem na 500 lidí. HAL a ČTK

234 704 560
www.pid.cz

© ROPID, květen 2022

Autobusový den PID v Letňanech
sobota 7. května 2022 od 10 do 17 hod.
V sobotu 7. května 2022 se v autobusovém terminálu u stanice metra Letňany uskuteční již pátý ročník úspěšného Autobusového dne PID,
který bude podobně jako v předchozích letech velkou přehlídkou historických i moderních autobusů. Návštěvníci si budou moci opět prohlédnout
výstavu autobusů Pražské integrované dopravy jednotlivých dopravců nebo se zúčastnit komentované prohlídky koordinačního dispečinku. Chybět
nebudou ani nostalgické jízdy historickými autobusy, se kterými se svezete nejen do turisticky zajímavých destinací v okolí Letňan. Doprovodný
program po všechny návštěvníky akce zajistí například speciální autobus přestavěný na mobilní interaktivní učebnu zaměřenou na bezpečnost
silničního provozu, sanitka s prezentací poskytování první pomoci, dětské dopravní hřiště, stánky s občerstvením či atrakce pro děti.

Trasy historických a netradičních autobusů:
pid 1 polookružně v trase: Letňany – Prosek – Kobylisy

– Sídliště Bohnice – Poliklinika Mazurská – Kobylisy
– Prosek – Letňany

pid 2 polookružně v trase: Letňany – Českolipská
– Kobylisy – Vozovna Kobylisy
– Sídliště Ďáblice – Českolipská – Letňany

pid 3 okružně v trase: Letňany – Tupolevova – OC Čakovice
– Čakovice – Miškovice – Kbely – Rychnovská – Letňany

pid 4 okružně v trase: Letňany – Poliklinika Frýdecká
– Sídliště Letňany – Staré Letňany – Letňany

pid 5 polookružně v trase: Letňany – Kbely – Vinoř
– Podolanka – Dřevčice – Brandýs n.L.-St.Bol., Pražská
– Brandýs n.L.-St.Bol., V Olšinkách
– Brandýs n.L.-St.Bol., Nám. – Dřevčice – Podolanka
– Vinoř – Kbely – Letňany

pid 6 polookružně v trase: Letňany – Kbely – Satalická obora
– Ctěnice – Bakovská – Kbely – Letňany

pid 7 polookružně v trase: Letňany – Prosek – Vysočanská – Hloubětín – Černý Most
– Chvalský zámek – Černý Most – Hloubětín – Vysočanská – Prosek – Letňany

pid 8 polookružně v trase: Letňany – Prosek – Kelerka – Palmovka – Kelerka – Prosek – Letňany

inzerce

Metanoloví sebevrazi

Hrdinové z Plötzensee
Premiér Petr Fiala včera v berlínské věznici Plötzensee
uctil památku 701 popravených československých proti-
nacistických odbojářů. Mezi nejznámější vězně patří ko-
munistický novinář Julius Fučík, kterého nacisté v Plöt-
zensee oběsili v září 1943. Gilotinou byl popraven Vasil
Kaprálek Škrach, který působil jako osobní knihovník prv-
ního československého prezidenta Tomáše Garrigua Ma-
saryka. Pod gilotinou zemřela i novinářka, odbojářka
a spoluvydavatelka odbojářského časopisu V boj Irena
Bernášková. Podle Ústavu pro studium totalitních režimů
byli občané bývalého Československa druhou nejpočet-
nější skupinou obětí popravených v Plötzensee. To podle
historiků dokládá odhodlanost Čechoslováků přispět
k porážce nacistů. ČTK



inzerce
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Užijte si den plný
zábavy s animova-
nými postavičkami.

Zapomeňte na Mickeyho
Mouse i kačera Donalda. Je tu
český animovaný film, který
vládne smírnou dávkou eufe-
mismu i světové kinemato-
grafii. Momentálně se před-
stavuje v hale číslo 17 holešo-

vické tržnice v Praze na výsta-
vě s jasně čitelným názvem
Světy české animace.
Pětasedmdesát let tuzem-

ské animované tvorby si lze
vychutnat, osahat a pochopit
až do 3. července. Amožná až
na této výstavě se dozvíte, že
animaci představují filmy
loutkové, kreslené i ty vyrobe-
né v počítači. A že jsou urče-
né dětským divákům i těm
dospělým. „Za takovými
snímky vždy stáli umělci

s unikátními nápady a erudi-
cí, díky nimž je česká anima-
ce ve světě vyhlášená podob-
ně jako naše hudba či výrob-
ky ze skla,“ říká Kateřina Ri-
ley ze společnosti Art Move-
ment, která je pořadatelem
výstavy.
Expozice zaměřené na jed-

notlivé osobnosti tohoto fil-
mového oboru doplní práce
scenáristů, střihačů, zvuka-
řů, kameramanů a dalších
lidí spojených s filmem. METPlastelínoví Žížaláci ČT

Strava ovlivňuje nejen naši
váhu či kondici, ale i náladu
a zdravotní stav. Ostatně až
dvě třetiny všech nemocí
mají částečně původ právě
ve špatné stravě. „Měla by být
hlavně přirozená a kvalitní,“
vysvětluje Petr Havlíček, nej-
známější výživový expert
v tuzemsku.
Není ale hlad jako hlad.

Kromě normálního fyzické-
ho existuje ještě emoční ne-
boli hédonický hlad. „Přichá-
zí znenadání a většinou je
charakteristický chutí na ur-

čité typy potravin. Ale když je
zkonzumujeme, pocit hladu
většinou nemizí a objevují se
výčitky svědomí. Hlad v tom-
to případě není způsobený
nedostatkem energie, nýbrž
potřebou se zklidnit nebo od-
měnit,“ dodává Petr Havlí-
ček. Jak správně poskládat jí-
delníček, aby nám během
dne nedošla energie? A po-
kud k tomu dojde, které po-
traviny nám ji rychle doplní,
aniž tím náš organismus zatí-
ží? Čtěte v novém vydání tý-
deníku Téma.

Oslaví dvacítku
Legendární hiphopová
sestava Prago Union letos
oslaví 20 let na scéně. K to-
muto významnému jubi-
leu sobě i fanouškům na-
dělí hned několik překva-
pení. Tím prvním je třetí

videoklip k singlu z desky
Made in Strašnice. Oslavy
budou pokračovat červno-
vým digitálním release
neoficiální kompilace dva-
ceti dosud nevydaných
starších songů, vydáním
nového studiového alba
a mimořádným turné. MET

Přes identitu
Národní knihovna spusti-
la registraci uživatelů
přes bankovní identitu.
Uživatel přes konto může
využívat digitalizované do-
kumenty v režimu děl ne-
dostupných na trhu. ČTK

inzerce

Česká animace i jako dárek

Neomezená
rychlá data
na týden!

Balíček Data na
týden lze aktivovat

do 31. 5. 2022
v mobilní aplikaci
MOBIL.CZ anebo
v samoobsluze.

Více na
www.mobil.cz

www.kosmas.cz

Destrukce je realistický román z českého
venkova. Klíčovou postavou je učitel,
který prchá před složitostí světa na
vesnici, kde chce nalézt klid, řád a jistotu.
Stát se součástí společenství, v němž
má každý své místo, každá otázka svou
odpověď a pravda je jasná a nepochybná.

Že před světem neuteče, zjistí, když
dětem ve třídě nedokáže zodpovědět jeden
jediný dotaz. Netuší, co je má učit o světě,
kterému sám nerozumí. Netuší, jak jim
poskytnout jistotu, když jeho samého

rozdírá permanentní nejistota a úzkost.
Ani vesnice mu na klidu nepřidá. Naději
zpočátku upíná k autoritám obce, ale
všechny se postupně drolí, stejně jako se
drolí zdejší budovy. Namísto poklidného
venkova odhaluje svět v rozvratu. Namísto
ráje nachází umírající přírodu a vysychající
studny. Zatímco učitel sleduje katastrofu
nejasného původu, všichni předstírají, že
se nic zvláštního neděje, protože kdyby
se dělo, dávno by už přece někdo něco
udělal. Destrukce rozplétá předivo příčin,
které přivedly svět až na pokraj zkázy.
Zkázy, za kterou nikdo nemůže, a přece
za ni nese každý osobní odpovědnost.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Destrukce je realistický román z českého 
venkova. Klíčovou postavou je učitel, 
který prchá před složitostí světa na 
vesnici, kde chce nalézt klid, řád a jistotu. 
Stát se součástí společenství, v němž 
má každý své místo, každá otázka svou 
odpověď a pravda je jasná a nepochybná. 
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zpočátku upíná k autoritám obce, ale 
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TIP NA DOBRÉ 

DESTRUKCE
STANISLAV BILER

Román z českého
venkova

Den matek

Na neděli připravili organizá-
toři dárek pro všechny ma-
minky a babičky, které mají
na výstavu vstup zdarma.

● Výstava je otevřena denně –
od pondělí do pátku od 9 do
18 hodin, v sobotu a neděli
pak od 10 do 20 hodin.
Více na artmovement.cz.

Krátce

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Potraviny. Které
nás „nakopnou“?
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Šotoušská špachtle
Martiny Krupičko-
vémiluje tramvaje,
staré časy i neoby-
čejné kombinace.

V Muzeu městské hromadné
dopravy ve Střešovicích se
rozjela nevšední výstava na-
zvaná Městem a krajinou.
Představuje realistickémalby
tramvají, které na plátno pře-
vedlamalířkaMartina Krupič-
ková. „Baví mě propojení ex-
ponátů muzea – historických

tramvají či dobových fotogra-
fií, jízdenek a plakátů s olejo-
malbami současných tramva-
jí zachycených ve čtyřech roč-
ních obdobích,“ uvádí autor-
ka. Její tramvaje se prohánějí
nejen v ulicích Na Újezdě,
Na Slupi, u náměstí Míru
nebo na I. P. Pavlova. „Ale do-
vezou vás až do přírody –
do lesa na houby, do podzim-
ních bučin či k jezírku na lo-
dičku,“ představuje svůj sno-
vý koncept Krupičková.
Kontrast městské krajiny

a přírody za městem působí
v tramvajové vozovně, původ-
ně z roku 1909, naprosto neo-
pakovatelně. JANA BERANOVÁ

Výstava se koná v prostorách Muzea městské hromadné dopravy ve Střešovicích.

Martina Krupičková pochází
ze Světlé nad Sázavou, absolvo-
vala Střední uměleckoprůmys-
lovou školu textilní v Brně. Zís-
kala několik zahraničních
ocenění.

● Obraz Posázavský Pacifik
byl vybrán na výstavu Royal
Academy of Art Summer
Exhibition 2008
v Londýně.

● V roce 2018 se dostala mezi
nejlepších 48 soutěžících,
kteří byli vybráni k účasti
na britském seriálu Sky Arts
Landscape Artist of the Year
2018.

● Její styl se neustále vyvíjí. Sil-
né barvy a výrazné tahy se sta-

ly měkčí a abstraktnější, stále
si hraje se světlem a stínem
na černém pozadí.

● Při tvorbě používá pouze
špachtli, se kterou může vytvá-
řet detaily, ostré hrany nebo
rozmazávat části plochy
do abstraktna.

● Cílem je, aby divák našel nové
části malby, i když se na ně
dívá z různé perspektivy a od-
stupu. Skoro jako když otáčí
stránky knihy.

● Příběh začíná pouze malým
množstvím detailů na pozadí,
které lákají diváka k hlubšímu
ponoření a objevení toho, co
je uvnitř. A nakonec vtáhne
diváka přímo do díla.

Autorka se svou olejomalbou 2x METRO

Martina Krupičková ve svém ateliéru ARCHIV

inzerce

Nastupte si. Z náměstí Míru
vás dovezeme do lesa na houby

Z malebného Posázaví až do Londýna

inzerce



UŽ DNES
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„Jsi
adoptovaný,
Šemíku!“

MAREK KRÁČMAR
Facebook

1. osmá část celku
2. malý ořech
3. úskok stranou
4. hanba
5. vyrobený z ovoce
6. jm. herce Vetchého

7. opak „hladce“ (u pletení)
8. odčiniti žitím (řidč.)
9. alkoholik (hovor.)

10. obtiskovací obrázek
11. malá ovce
12. opak „přílety“

Počasí

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.05 Polopatě
17.00 Bydlet jako... vášnivá

hráčka
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Poldové a nemluvně

(3/13)
21.10 Všechnopárty
22.05 Profesionálové
22.55 Kriminalista II
00.00 Případy detektivaMurdo-

cha XIII
00.45 AZ-kvíz
01.10 Toulavá kamera
01.40 Objektiv
02.10 Dobré ráno

16.15 Rozdělený mozek
17.10 Kouzlo Afriky
17.35 Mauricius, perla

Indického oceánu
18.30 Heydrich – konečné

řešení (36/44)
18.55 Největší tankové bitvy
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Velká vlaková loupež
21.55 Piano
23.55 Fargo IV (9/11)
00.45 Síla ohně aneb Naše

Země hoří
01.40 Stavba Eurotunelu
02.30 Tajemství železnic
03.00 Zamříže!
03.25 Příběhy železné opony

15.55 Kriminálka Las Vegas IV
(1)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4265)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Survivor

Česko & Slovensko (32)
22.55 Čtyřicítka na krku

Komedie (USA, 2012)
01.30 Kriminálka Las Vegas III

Stín minulosti. Seriál (USA,
2002)

02.15 Mentalista IV (14)
03.00 Na lovu
03.45 Doktoři z Počátků (56)
04.50 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.00 Tátové na tahu (9)

Komediální seriál (ČR, 2018)
23.15 Ano, šéfe!
00.30 Like House 3
01.10 Like House 3 Night show
01.30 Námořní vyšetřovací

služba V (5)
Věc důvěry. Krimiseriál (USA,
2007)

02.30 Jake a Tlusťoch IV (12)
03.30 KriminálkaMontpellier II

(9)
04.40 Rozpal to, šéfe!

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Óčko hity
22.00 DUPLEX PRESENTS:

THE CUBE GUYS
22.05 Party ride
23.30 DUPLEX PRESENTS:

THE CUBE GUYS
23.35 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -1,6 °C (1864) 29,9 °C (2003) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

17/21 °C 17/21 °C 18/22 °C 17/21 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2022 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy



Nemovitosti - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 258964

Zdraví - nabídka
• Nabízíme vyšetření funkce
křečových žil. Vyšetření je hra-
zeno zdravotními pojišťovna-
mi. Kontakt pro objednání:
736711745. ORDINACE FLEBO-
DERMA259418

Ostatní
• KNIHY! Koupím knihy nověj-
ší i starší + starožitný a retro
nábytek do stylové čítárny -
křesla, židle, stolky, lampy, ob-
razy, knihovny aj.
T. 603478873259019

Starožitnosti

• Koupím hodiny a obrazy v ja-
kémkoliv stavu. Jsem sběratel,
ne překupník. Slušné jednání.
Platím hotově. Tel.
6 0 2 6 5 4 6 1 3 ,
alex.kratochvil@volny.cz258339

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 259736

Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned. Tel.:
603328155.259864

• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen a ga-
ráží, vše do r. 1990.
T: 734843403 259332

Nemovitosti - nabídka

Byty - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar. Tel.:
739641969.258934

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665259277

• On-line odhady nemovitostí
v Praze. Informace ZDARMA.
TEL: 602212121259636

Pronájmy - poptávkaa
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
15 tis, větší do 20 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 minut, čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088259383

• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 259593

Práce - nabídka
• Domov pro seniory v Praze
2 hledá pradlenu na ranní a
odpolední směny, po-pá. Šití
na stroji a základ na PC výho-
dou. Plat od 21.000 Kč.
T: 725015317. 259204

• Přijmeme vrátné na Prahu
10 - obsluha brány a závory a
dohled na civilní parkoviště 2×
týdně (pouze denní směny).
Kontaktní osoba paní Levan
775662444259299

• Gymnázium, Praha 9, Česko-
lipská 373 přijme od 1. 9. 2022
učitele/ku TV (celý úvazek) a
NJ (částečný úvazek) nebo
TV-NJ (celý úvazek). Nabízíme
možnost ubytování. Informa-
ce na 283 882 028, nabídky za-
sílejte na info@ceskolipska.cz 259773

• ZŠ a MŠ Dr. Edvarda Beneše
v Praze 9 - Čakovicích příjme
učitele/ku pro 1.stupeň ZŠ. Ná-
stup od 1.9.2022. Nabízíme
moderně vybavenou školu,
příjemný kolektiv, potřebnou
podporu a další benefity. Živo-
topisy prosím zašlete na emai-
lovou adresu:
zscakovice@zscakovice.cz
Tel: 734 588 863259428

• Přijmeme zaměstnance na
HPP do firmy, působící více jak
30 let na Praze 9 v Letňanech,
vyrábějící carbonové výrobky
především do zdravotnictví.
Nabízíme dlouhodobou spolu-
práci v přátelském kolektivu
za odpovídající mzdu. Nástup
pokud možno IHNED !!!
Tel.: 736540932, e-mail:
jpollak@polycom-sro.cz259422

• Nabízíme 151-167 Kč/hod
za práci POKLADNÍ, prodejny
po celé Praze, online rezerva-
ce směn, denní zálohy, zaško-
lení. Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz259441

• Denní/noční doplňování
zboží za 150-170,50 Kč/hod,
směny dle Vašeho výběru-ON-
LINE REZERVACE, zálohy den-
ně. Prodejny v Praze a okolí.
Tel: 222534534 259463

• Firma Kondor s.r.o. přijme
skladníky Na pobočku v Mě-
cholup a do Radotína. Nabízí-
me bohatý soc. program
(13.plat, dovolená 5 týdnů, pří-
spěvek na obědy, bezúroční
půjčku, důchodové připojiště-
ní atd.). Průměrná mzda 35
000 Kč a více dle střediska. Po-
žadujeme flexibilitu, bezúhon-
nost, spolehlivost a dobrý
zdravotní stav. Nástup možný
ihned .Tel. kontakt
739018324, v případě zájmu
volat PO-PÁ do 16,00hod.259855

Knihy a časopisy

Tel.: 605 300003
www.prodejtojinak.cz

Společná realitní
a advokátní kancelář

Vám nabízí přímý
výkup nemovitostí,

zprostředkování
prodeje, nebo

realizaci dražby či
aukce na největším
dražebním portále
v ČR, kde získáte

maximální možnou
cenu.Vyřešíme právní
vady, dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
vyplacení zálohy.

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

DAVID
PRACHAŘ
„Při natáčení Vyšehradu
jsem si připadal jako
ve fotbalovém ráji.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerství zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

GUARD (321 724 Kč/rok)
ZAHRADNÍK (od 264 511 Kč/rok)

Co nabízíme:
• pracovní poměr na dobu neurčitou
• stravenky v hodnotě 65 Kč/den
• 13. měsíční plat
• roční platový růst na základě osobního hodnocení
• 25 dní dovolené
• penzijní připojištění

HLEDÁ NOVÉ ZAMĚSTNANCE
DO NAŠEHOTÝMU NA POZICE

Požadujeme:
• SŠ, znalost AJ / ČJ
• Min. 6 až 12 měsíční zkušenosti (v závislosti od pozice)
• výpis z rejstříku trestů

Více informací na webové stránce: US Embassy - ERA Jobs
nebo na tel. čísle: 257 022 374

Možnost týdenních záloh.
Mzda až 150 Kč/h.

Přijmeme strážné (M/Ž)
na ostrahu různých
objektů v Praze

Nástupový bonus 2 000 Kč.

800 111 112

Vyplatíme Vaše dluhy!
Vykoupíme Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

731 911 992

Čerpací stanice
TOMEGAS

Plzeňská ul., Praha 5
Přijme obsluhu na HPP
22.000-25.000 Kč/měsíc

pouze pro zájemce
s invalid. důchodem / ZPS

tel:: 727 871 595

Naši milíčtenáři,prosíme,do košenepatříme!

Naši milí čtenáři, prosíme, do koše nepatříme!

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Lukáš Tolar
Tetování ano, jen na
obličeji se mi nikdy
na nikom nelíbilo.

MÍSTODRŽITEL

Řešení sudoku

JAK JE DŮLEŽITÉ
MÍTI MALUCHA
Bondžórno. Uno kafé pikolo per favore. K tomu ňok ňok gno-
či a špagety con kečup e strouhaný eidam. A na konec grapu,
ať to hezky spláchneme. Grácie! Už se těším na první letošní
objednávku na Apeninském poloostrově! Studovat italštinu
není ale žádný med. Teď potřebuji intenzivní kurz, protože
už v neděli vyrážím směr… Vatikán! Jak jistě milý čtenář tuší,
absolvuji další epochální výlet, tentokrát do centra římskoka-
tolické církve, abych se účastnil generální audience u papeže
Františka. Už jsem vyplnil žádost o vstupenku a v úterý ráno

ji odeslal faxem přímo
do Vatikánu. Na dálnice
a vysokohorské klikaté sil-
ničky mě vyveze můj
nový druh, polský Fiat
126p, takzvaný Maluch.
Seznamte se. Je mu právě
40 let, takže má nárok na
automobilový důchod, ale

před nástupem do penze si ještě chce střihnout pořádné dob-
rodružství! Čeká nás velmi těžká jízda, protože já se svými
bezmála dvěmametry se musím nasoukat do autíčka, které
má na výšku s bídou 134 centimetrů. A ve stísněném prostoru
strávím na cestách dobrý týden! Ještěže mi můj kamarád, slav-
ný farář z Lanškrouna Zbigniew Czendlik, poradil, jak udělat
ze sedačky řidiče lůžkovou úpravu. Od té chvíle se do auta ve-
jdu celý! Problém řadicí páky, která se mi během jízdy zařezá-
vá do lýtka a stehenního svalu, jsme už ale vyřešit nedokázali.
Mimochodem, kolegové se mě ptají, jak se do toho vlastně
leze. Jako za kulomet, panstvo. Přikrčit a mírně zaklonit.
Snad mi pan Svěrák odpustí!

Jan Tesař
Nemám předsudky.

Pokud to není
svastika.

Aleš Viktora
Je za tím nízké
sebevědomí.
Nejspíše.

Co říkáte na tetování na obličeji?

Anketa

Libeňský slavík
Právě se děje něco neuvěři-
telného! Slavíci zpívají
ostošest v lese, který začí-
ná pod ulicí Budilovou '
v Libni. Zpívají i přes den,
ale nejlépe jsou slyšet
mezi 23. a 24. hodinou
v noci, to zpívají jen oni.
Naprosto úžasný zážitek!
Upozornil mě na ně sou-
sed, ornitolog Tomáš
Suda.

M. MENŠÍKOVÁ, PRAHA-LIBEŇ

Jde o princip
Uvažovaná konfiskace rus-
kého majetku v ČR mi ne-
připadá jako šťastné řeše-
ní. Navíc, kdo jim prodal
bývalý český majetek? To
nebyli Rusové, ale Češi,
české firmy. Tím se neza-
stávám Putinovy války.
Jde o princip nedotknutel-
nosti soukromého majet-
ku a na tom by měla stát
západní demokracie,
nebo je to o ničem
a svět je definitivně
ztracen.

MARTIN KUBÍK, PRAHA 4

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

„Jak je možné, že soupravy metra jezdí čisté a tramvaje jsou čím
dál větší špína? Přitom i v metru dochází k velkému vandalismu,“
uvádí@omh86. A zamýšlí se: „Nebude rozdíl mezi metrem
a tramvajemi v tom, že údržbu metra zajišťuje soukromá firma
na základě smlouvy s DPP, ale údržbu tramvají si dělá DPP sám?“

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

ZUŘIVÝ REPORTÉR

ALEŠ RŮŽIČKA
VYSÍLÁ KAŽDÉ VŠEDNÍ RÁNO
NA RÁDIU IMPULS

Citát

Kolegové se mě ptají,
jak se do toho
vlastně leze. Jako
za kulomet, panstvo.
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Minulý týden 9:3,
včera 2:1. Čeští
hokejisté opět
porazili Švédsko.

Reprezentanti vstoupili do
Švédských her ve Stockhol-
mu výhrou nad domácím
Švédskem 2:1. Brankami roz-
hodli o třetím vítězství týmu
kouče Kariho Jalonena za se-
bou obránce David Sklenička
a útočník Jakub Vrána. Bran-
kář Marek Langhamer sahal
v šestém reprezentačním
utkání po premiérové nule,

ale připravil jej o ni v čase
59:41 Linus Karlsson.
Češi, kteříminulý týden vy-

hráli České hry v Ostravě, cel-
kově mají v deseti duelech
v přípravě na mistrovství svě-
ta v Tampere a Helsinkách bi-
lanci sedmi výher a tří porá-
žek. Jalonen nasadil v přípra-
vě první dvě posily z NHL –
obránce Filipa Hronka s Jaku-
bem Vránou. Až o víkendu
proti Finsku a Švýcarsku se
zapojí další čtyři – gólman Ka-
rel Vejmelka, bek Radim
Šimek a útočníci Tomáš Hertl
a Dominik Simon. Šimek,
Hertl a Simon přicestovali do
Stockholmu až včera. ČTK

MOL Cup

18. 5.
Odložené finále fotbalového
poháru mezi Slováckem
a Spartou se bude hrát ve stře-
du 18. května. Předevčírem se
v Uherském Hradišti nehrálo
kvůli nezpůsobilému terénu
po vydatném dešti. ČTK

Vstup do Švédských her se českým hokejistům vydařil. AP

Hokejový obránce Roman Po-
lák se rozhodl ve 36 letech
ukončit aktivní kariéru. Býva-
lý český reprezentant, který
odehrál téměř 900 zápasů ve
slavné zámořské NHL, půso-
bil naposledy ve Vítkovicích
a byl kapitánem extraligové-
ho týmu. „Hlavním motivem
mého rozhodnutí asi je, že
jsem ztratil chuť do hokeje.
Nechci, aby to vyznělo špat-
ně, ale hokej už mi z mého
pohledu nevracel a nedával
to, co jsemmu dával já po ce-
lou dobu, kdy jsem ho hrál,“
uvedl Polák. ČTK

Věra Čáslavská. Desítky medailí i soukromí
Výstava s názvem Věra Čáslavská přiblíží v nové budově Národního muzea (NM) až
do 30. září život i sportovní kariéru slavné sportovní gymnastky. Expozici připravilo NM
u příležitosti nedožitých 80. narozenin sedminásobné olympijské vítězky, čtyřnásobné
mistryně světa a jedenáctinásobné mistryně Evropy. Návštěvníci si mohou prohlédnout
desítky medailí a předmětů spojených s jejím soukromým životem. „K ucelené výstavě
jsme využili pozůstalost zapůjčenou Národnímu muzeu. Využili jsme i další zápůjčky,
například kopie svazku Státní bezpečnosti vedené na Čáslavskou po roce 1968 nebo
rodinné fotografie z dětství,“ řekla autorka výstavy Lucie Swierczeková (nahoře). 2x ČTK

Hráčemměsíce v první fotba-
lové lize se poprvé v kariéře
stal mladoboleslavský krajní
záložník či bek David Doudě-
ra. Mezi trenéry za duben zví-
tězil plzeňský koučMichal Bí-
lek. Výsledky tradiční ankety
oznámila Ligová fotbalová
asociace. ČTK

Lední hokej.
Obránce Polák
už nechce hrát

Tentokrát stačily jen dva góly

Ondra se
dočkal syna
Před Vánocemi se lezec
Adam Ondra pochlubil,
že čekají přírůstek do
rodiny. Nyní sportovec
oznámil, že jeho syn je
už na světě. S manželkou
Ivou mu dali jméno
Hugo. Adam Ondra a Iva
Vejmolová spolu začali
chodit v prosinci 2013.
Loni v únoru se zasnoubi-
li a 1. září se vzali v Itálii
u jezera Lago di Garda.
Novomanželka si na
sociálních sítích změnila
příjmení na Ondra. MAFRA

Krátce

NSA: Více peněz
pro sportoviště
Národní sportovní agen-
tura (NSA) chce získat
více peněz na provoz
a údržbu sportovišť, je-
jichž fungování je ohro-
ženo kvůli strmě rostou-
cím cenám energií. Spor-
tovní organizace potře-
bují vyšší dotace a NSA
jim na tento účel může
aktuálně vyplatit nece-
lých 100 milionů korun,
což nestačí. Předseda
NSA Filip Neusser bude
o navýšení rozpočtu jed-
nat s ministrem financí
Zbyňkem Stanjurou.

Premiérový
závod v Miami
Mistrovství světa vozů
formule 1 čeká velká pre-
miéra, o víkendu se
v USA uskuteční historic-
ky první Velká cena Mia-
mi. V pátém závodě sezo-
ny bude Charles Leclerc
z Ferrari hájit na měst-
ské trati v Miami Gar-
dens náskok 27 bodů
v čele šampionátu před
obhájcem titulu Maxem
Verstappenem z Red
Bullu. Závod na Floridě
má zvýšit popularitu krá-
lovny motorsportu za At-
lantským oceánem. ČTK

Fotbal. Nejvíce
zaujal Douděra



Jak se z někoho, komu zkrachovala firma, stal
ten, kdo Čechům prodal zlato za 10miliard?
Myslím si, že padnout nebo zkrachovat je velmi
dobrým základem pro to, abyste se mohli zved-
nout, zamyslet se nad tím, proč k neúspěchu
došlo, a poučit se z něj. Udělat chybu není ne-
zbytně špatně. Chybou by však bylo se z toho
nepoučit. Já jsem před rokem 2008 dělal
ve stavebnictví. A krize roku 2008 zasáhla
zejména stavební sektor. Když zkrachuje-
te a chcete se znovu zvednout, je potřeba
se zamyslet, proč k tomu došlo. Zkoumal
jsem a četl klasické ekonomy, protože to,
co nám říkali ekonomové a politici o krizi
v televizi, nedávalo zdravý rozum. Mnozí
říkali, že ke krizi nemělo dojít, že se ne-
dala předpokládat apod. Tyto odpovědi
mě neuspokojovaly. Buď ti pánové ří-
kali pravdu a byli krizí zaskočeni, nebo
již před rokem 2008 tušili, že něco
není v pořádku, ale vyhovovalo jim
to, jak byly věci v ekonomice a ze-
jména v bankovnictví nastaveny.
Čtení klasických děl mi pomoh-
lo pochopit, proč k problémům
v ekonomice tehdy došlo a jak jim
také předcházet. Potíže z velké části
souvisely s tím, že byl špatně nasta-
ven měnový systém a banky tohoto nastavení
zneužívaly ve svůj prospěch. Když se zabýváte
měnovým systémem, dostanete se ke zlatu, jeho
roli nejen v peněžním systému, ale i ve finančním
majetku, a tam se zrodil nápad založit společnost,
která by lidem pomohla v nákupu investičního
zlata a zejména ve spoření do něj. Pokud rozu-
míte souvislostem, tak z nějaké části by měli mít
zlato v majetku všichni. Ale v roce 2010, kdy jsem
se do toho pustil, jej vlastnilo v České republice
méně než 1% populace. Tak jsme založili společ-
nost GOLDEN GATE CZ a.s. a po 11 letech činnosti
máme téměř 50% podíl na trhu, máme přes 50
tisíc klientů a letos atakujeme obrat k 10 mld. Kč,
čímž se zařadíme mezi 100 největších firem v ČR.

Zlatýboss,

Vaše kniha má podtitul „V dnešní době je selský
rozum největší kapitál“. Jak lze dnes, kdy jsou
na všechno potřeba desítky odborníků, využívat
selský rozum? Doba se přece od dob našich pra-
dědečků změnila?
Pravda je, že žijeme ve velmi složité společnosti.
Často se uchylujeme k tomu, abychom vše svěřili
odborníkům, že nám poradí, že nás zachrání. Ne-
myslím si, že je to dobře. Ne každý, kdo zastává
nějakou funkci nebo mluví v médiích, vždy myslí
v prvé řadě na nás a naše dobro. Všichni bychom
se měli snažit alespoň rámcově rozumět souvis-
lostem a dění okolo nás. Nejít na to vědecky, ale
se zdravým rozumem. A o tom tato kniha, vlastně
knižní rozhovor, je. Honza Müller se mě ptal a já

odpovídal. Se
selským rozu-
mem o tom, jak
jsou nastaveny
společnost či fi-
nanční systém,
jak funguje eko-
nomika, jak se zo-
rientovat v akcích,
dluhopisech, při
nákupu nemovi-
tostí, v investicích.
Jak na nás dopadne
covid, jak se s ním
společensky i eko-
nomicky vyrovnat
a také jak se připravit
na inflaci. Kniha se
díky formě rozhovoru
výborně čte a na vše
se koukáme jednodu-
še a prakticky.

A když už máme správ-
né informace, jak se po-
dle nich zachovat? Jak
čtete dnešní turbulentní
dobu?
Nevím, zda máme jako
společnost správné in-
formace. Snad tato kniha
přispěje k tomu, abychom
je měli a dokázali jsme je
prakticky uchopit. Když
si uvědomím, že rozhovor
vznikal na jaře 2020 a s jakou
přesností se nám podařilo
předpovídat budoucí vývoj
v ekonomice, ve společnosti,
na trzích a v tom, jakým změ-

nám budeme čelit, věřím tomu, že v této knize
jsou velmi cenné informace a poznání. V dnešní
velmi turbulentní době je třeba mít odvahu jed-
nat a znalosti, abychom se mohli dobře rozhodo-
vat. Tato kniha nabízí komplexní pohled nejen
na správu majetku, ale i na to, jak funguje společ-
nost jako celek. Ve světě zkratkovitých interneto-
vých článků a sdělení je skoro zázrak, že si kniha
našla již 15 tisíc čtenářů, a nadto zájem o tuto pu-
blikaci v posledních týdnech narůstá. Nejspíše to
bude i tím, že se mnohé z našich„proroctví“, která
jsme s Honzou rozebírali, bohužel naplňují.

který chodil bos

„V dnešní době je selský
rozum největší kapitál,“
říká Pavel Ryba, který

prodalČechůmdrahékovyzade-
set miliard korun a který má na-
mířeno od krachu mezi stovku
největších českých firem.

ADVERTORIAL

www.zlatyboss.cz


